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Úvodní poznámka 
spolkového prezidenta Joachima Gaucka 
v rámci řady rozhovorů „Evropské dialogy Václava Havla“ 
u příležitosti státní návštěvy v České republice 
dne 7. května 2014 v Praze 

Vážený pane Rupniku,  

vážený pane Pitharte,  

vážené dámy, vážení pánové,  

milí studenti,  

milí přátelé,  

těší mě, že Vás všechny vidím. Těší mě, že některé vidím 
opětovně. Nemusím nijak zvláště zdůrazňovat, že se na tomto místě a 
mezi Vámi cítím obzvláště dobře, skoro jako doma. 

Vzpomínáme zde na velkého Václava Havla, který pro svoji zemi 
tolik znamenal a znamená, který byl však velmi obdivovanou osobností 
také pro nás Němce, stejně jako pro všechny Evropany. Mezi lidmi v 
Německu, kteří vědomě zažili konec komunistických diktatur, se sotva 
najde člověk, který by při slově „disident“ nepomyslel na Václava 
Havla. Od té doby je tento výraz používán téměř jako čestný titul. 
Cesta od zastánce lidských práv k prezidentovi se hluboce vryla do 
paměti mých krajanů. Scéna, v níž demonstrující na pražském 
Václavském náměstí oslavovali Václava Havla nezapomenutelným 
voláním „Havel na Hrad!“, dodnes silným způsobem ovlivňuje obraz 
České republiky v Německu. 

Kdo se ohlédne dále na strastiplné úseky česko-německé historie, 
především samozřejmě na rozbití první Československé republiky 
nacistickým Německem, ten ví, že můžeme považovat za štěstí, že se 
lidé jako Václav Havel a jeho boj o dosažení a udržení parlamentní 
demokracie stali souvztažnými body naší společné paměti, ano naší 
identitou. 

Václav Havel pochopitelně nebyl sám. K „sametové revoluci“ a 
všemu, co jí předcházelo, bylo zapotřebí spolubojovníků, lidí stejného 
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názoru, celé sítě rozhodných, odvážných a přesvědčených lidí. Celá 
řada těchto souputníků je dnes zde a já jsem velice potěšen, že tu 
jsem s Vámi. 

Avšak to, co jste zahájili iniciativou „Evropské dialogy Václava 
Havla“ a o čem dnes chceme společně diskutovat, neslouží jen 
blaženým vzpomínkám nebo nostalgii starých bojovníků, nýbrž 
směřuje kupředu a je orientováno na budoucnost. 

Nic jiného by také nebylo v duchu muže, jehož jméno stojí nad 
celým projektem. 

Václav Havel přednesl v roce 1990 na Pražském hradě při uvítání 
spolkového prezidenta Richarda von Weizsäckera projev, který 
popisuje Evropu jako společný budoucí úkol Čechů (a Slováků) a 
Němců. Hovořil o nutnosti společného úsilí o „Evropu jako jednotu v 
různosti, o Evropu, která nedává světu války, ale vyzařuje do něj 
paprsky tolerance, o Evropu navazující na své nejlepší kulturní tradice, 
o Evropu, kterou už nebude nikdo zamořovat jedovatým kouřem a 
otrávenou vodou.“ 

To bylo v roce 1990. Ptáme se: Kde se ocitáme dnes? Jaké úkoly 
máme dnes? My všichni společně, Češi a Němci, Evropané na severu i 
jihu, na východě i západě. 

Některé otázky zůstaly aktuální nebo se jimi opět staly. Patří k 
nim jistě otázky týkající se míru a svobody. Novou výzvou, která tehdy 
ještě nebyla v této podobě zřetelná, je otázka bezpečného finančního 
systému. Aktuální zůstaly i otázky kulturních tradic, duchovního a 
duševního postoje, které nás provázejí moderní dobou, anebo otázka, 
jakou podobu má mít naše společná Evropa. 

Od roku 1989 se Evropa srostla možná silněji, než jsme si tehdy 
dokázali představit. Česká republika je již patnáct let členem NATO, již 
deset let je členem Evropské unie. Čekají nás volby do Evropského 
parlamentu. Důvod navíc, abychom se zamysleli nad tím, kde jsme a 
kam má vést cesta: Jak jsou na tom společné duchovní základy nás 
Evropanů? Jak se může podařit usmíření? Co se musí stát, abychom 
mohli jednat společně, aby Evropa byla ve světě skutečně vnímána 
jako síla ztělesňující mír, právo a spravedlivé soužití? Můžeme se 
opravdu spolehnout na to, že se budeme společně z plných sil 
zasazovat o hodnoty, jež hlásáme? Vybavili jsme budoucí generaci 
dostatečně na cestu tak, aby věděla, jak je důležité chránit a nechat 
růst svobodu a jednotu Evropy? 

Otázky, které nás budou dlouho zaměstnávat a na něž není 
konečná odpověď. Dnešní diskuse je jedním z mnohých kroků k jejich 
pochopení. A já se na to těším. 

 


